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88498432سرویس ورزشي

كمان دست دوم را هم 
خودمان مي خريم!

 ميلاد وزيري*
کمان هاي مورد اس��تفاده در رش��ته تيراندازی با کمان همگي خارجي هس��تند و به دليل بحث 
تحريم ها و قيمت ارز همچون ساير رشته ها با مشكلات زيادي مواجه هستيم. تجهيزات تيروکمان 
به صورت ارزي خريداري مي ش��ود و هم افزايش نرخ دلار و هم موضوع واردات آنها مطرح است. 
دو برند امريكايي و کره جنوبي براي خريد تجهيزات وج��ود دارد و توليدات داخلي تنها در بخش 
آموزشي مورد استفاده قرار مي گيرد. ملي پوشان مجبورند تجهيزات را به صورت شخصي سفارش 
 دهند و هزينه سنگين آن بر عهده خودشان است. يك کمان حرفه اي نزديك 160-150ميليون 
تومان هزينه روي دوش بچه ها مي گذارد. در سال هاي اخير روند اينگونه بوده است که ورزشكاران 
شخصاً کمان تهيه  کنند. اکثر کمانداران ايراني تمام تلاش شان را مي کنند که به  رغم همه مشكلات 
مالي به روزترين کمان را تهيه کنند. تأمين اين هزينه براي اغلب بچه هاي ملي پوش سنگين است. 
نكته مهم اينكه در تورنمنت هاي معتبر بين المللي همه ورزش��كاران مطرح اين رشته در جريان 
مسابقات حداقل دو کمان حرفه اي و به روز همراه دارند تا اگر مشكلي براي کمان اصلي پيش بيايد 
از کمان دوم استفاده کنند. در صورتي که ملي پوش��ان تيروکمان ايران چنين شرايطي را ندارند 
و ريس��ك خرابي کمان را مي پذيرند. در بازي هاي المپيك توکيو دو مورد مشابه براي ورزشكاران 
خارجي پيش آمد اما خيلي راحت کمان شان را عوض کردند و در مسابقه حضور داشتند، ولي اگر 
ورزشكار ما بود، رقابت را از دست مي داد. در سال هاي گذشته شرکت های کره اي توليدکننده کمان 
اسپانسر ملي پوشان مطرح ايراني مي شدند و س��الانه يك يا دو کمان در اختيارمان مي گذاشتند، 
ولي اين شرايط نيز ديگر وجود ندارد، حتي شرکت امريكايي کمان فروخته شده به ورزشكار ايراني 
را گارانتي هم نمي کند. قيمت کمان دست دوم نزديك 50ميليون تومان است. شرايط اقتصادي 
جوري است که خريد کمان نو براي اغلب تيراندازان بسيار سخت است و بيشتر بچه ها از کمان هاي 

دست دوم استفاده مي کنند. 
* بازيكن پيشين تيم ملي

تيراندازي همواره يكي از پيشگامان کسب 
دنيا حيدري
     گزارش

سهميه حضور در رقابت هاي مهمي چون 
المپيك است، با اعزامي هايي پرتعداد که 
تيرش در فينال همواره به س��نگ مي خورد. نه آنكه تواني براي رقابت با 
قدرت هاي مطرح دنيا نداشته باشند نه، اتفاقاً توانايي هاي قابل توجهي دارند 
که با دست خالي موفق به کسب سهميه و حضور در تورنمنت هاي مهم و 
معتبر مي شوند، اما دس��ت آخر به روز نبودن سلاح ها يا نتيجه تمرينات 
خشك يا تمرين با فشنگ هاي غيراس��تاندارد تأثير خود را مي گذارد و 
دست شان را از لمس مدال هايي که بي شك حق شان است، کوتاه مي کند. 
اين خلاصه داستان تيراندازاني اس��ت که همواره در مدت زماني کوتاه از 
دست به اسلحه شدن مي توانند خودي نش��ان دهند و راهي رقابت هاي 
معتبر تيراندازي دنيا شوند، اما اسلحه هاي قديمي و کمبود فشنگ همواره 
آنها را در آخرين مرحله باوجود تمام شايستگي هايي که دارند از رفتن روي 
سكوهاي رقابت هاي چون المپيك باز مي دارد؛ سكوهايي که تنها چند 
جلسه تمرين با فشنگ هاي استاندارد و در اختيار داشتن اسلحه هاي به روز 
مي تواند سهم تيراندازان ايران شود اما در آخرين لحظه و درست زماني که 
ورزشكار بايد نتيجه يك سال تلاش خود را بگيرد، براي تيراندازان ايران آه 

حسرت به دنبال دارد؛ پاياني تلخ که سال هاست تكرار مي شود. 

کمان هاي قرضي تا يك جايي کمانداران را ياري مي کند. از يك جايي به 
بعد اما ديگر نتيجه دست ورزشكار نيست؛ ورزشكاري که سال ها تيرش را 
به اميد نشستن بر خال از چله کمان رها مي کند اما تجهيزات قديمي را 
ياراي رقابت با تجهيزات مدرن نيست و رقابت تير رها شده از چله کمان 
20سال پيش با کماني که به آخرين تجهيزات روز مجهز است، به رقابت 
پيكان مي ماند و بنز آخرين سيستم که راننده گناهي ندارد و نه مهارت او و 
نه تلاشش براي فشار پدال گاز نمي تواند باعث شود او به عنوان نفر نخست 
از خط پايان عبور کند، وقتي سرعت و شتاب رقيبش مثل برق و باد است! 
ورزشكاران تير و کمان ايران همواره جزو مستعد ترين ورزشكاراني هستند 
که در طول سال تمريناتي سخت و طاقت فرسا را پشت سر مي گذارند اما 
تلاش آنها به تنهايي ضامن کسب موفقيت نيست، وقتي کمان هاي شان 
ياراي رقابت با کمان هاي حريفان را ندارند. بارها شاهد گلايه ورزشكاران 
نامدار اين رشته بوده ايم که سال ها با کمان هاي قرضي تمرين و سهميه 
حضور در تورنمنت هاي مهم و معتبر را کسب کرده اند اما براي نشستن تير 
آنها به مرکز هدف، به چيزي بيش از تلاش نياز است؛ چيزي به نام امكانات 
که سال هاست کمبود آن توسط کمانداران فرياد زده مي شود اما اين صدا 

هرگز آنطور که بايد به گوش مسئولي نرسيده است.

قرار بر خودکفايي در توليد قايق بود و ممانعت از خروج ارز از کش��ور، 
اما با وجود توانمندي هاي جوانان اي��ران در توليد قايق دراگون بوت، 
حمايت ها از اين مورد خاص تنها در حد حرف بود و وعده هايي که هرگز 
عملي نشد. کمبود امكانات يكي از بزرگ ترين معضل قايقرانان ايران 
در طول سال هاي گذشته بوده است؛ رش��ته اي که نه فقط قايقرانان 
نامداري دارد که مدال ها و عنوان هاي درخور توجهي را نيز در آس��يا 
به دست آورده و همواره يكي از رش��ته هاي پرسهميه در رقابت هاي 

المپيك بوده اس��ت. با وجود اين اما اين مس��ئله هم نتوانس��ته است 
تغييري در ديدگاه مس��ئولان جهت مهيا ک��ردن تجهيزات قايقراني 
ايجاد کند، به طوري که حتي شاهد بوديم قايق هاي واردشده بعد از 
پايان رقابت قايقرانان ايران در المپيك از گمرك ترخيص شدند! اين 
در حالي است که قايقرانان ايران با قايق ها و پاروهاي قديمي که تأثير 
قابل توجهي در کاهش س��رعت آنها دارد، موفق به کسب عنوان ها و 
مدال هاي قابل توجهي شدند، اما بدترين اتفاق شايد زماني باشد که 
سرمربي تيم ملي ناچار مي ش��ود براي آنكه زحمت شاگردانش هدر 

نرود از خير آبرو و اعتبار خود بگذرد و از س��اير کشورها براي مسابقه 
شاگردانش قايق بگيرد! اتفاقي که بايد مس��ئولان ورزش کشور را از 
خجالت آب کند اما اگر اين طور بود، امروز ب��ا چنين مواردي مواجه 
نبوديم! آن هم در شرايطي که بنا به تأييد خود آقايان، جوانان توانمند 
ايران توانايي ساخت قايق هاي استاندارد را دارند اما حمايت براي توليد 
انبوه اين قايق ها براي خودکفايي و تأمين امكانات قايقرانان همچنان در 
صف وعده هاي عملي نشده مسئولان است و به دليل همين عدم تعهد 
آقايان است که همين چند روز قبل افشين فرزام، سرمربي تيم ملي 

روئينگ ايران در جريان مسابقات قهرماني آسيا به دليل کمبود قايق و 
در اختيار نداشتن قايق مناسب ناچار مي شود از کشور هاي ديگر قايق 

مناسب بگيرد تا روئينگ سواران ايران با آن پارو بزنند. 

دوچرخه سواري نيز از جمله آن رشته هاي ورزشي است که عدم امكانات 
کافي و مناسب سبب ش��ده است ورزش��كاران ايران با وجود داشتن 
توانايي هاي قاب��ل توجه نتوانند آنطور که باي��د نتيجه بگيرند. هزينه 
خريد دوچرخه هاي مجهز براي ماده هاي مختلف به اندازه اي نيست 
که ورزشكاران خود از عهده تهيه آنها برآيند، خصوصاً که در رشته هايي 
چون دوچرخه سواري در ايران برخلاف ساير کشورها حمايت چنداني 
نيز از اسپانسرها صورت نمي گيرد و درآمد اندك ورزشكاران اين اجازه 
را به آنها نمي دهد که هم توانايي خريد مكمل هاي لازم را داشته باشند 
و هم تجهيز دوچرخه هاي خود را، ب��ه همين دليل يكي از گلايه هاي 
هميشگي دوچرخه س��واران قديمي بودن تجهيزات و دوچرخه هايي 
است که امكان رقابت آنها را با حريفان شان در آسيا هم مي گيرد، چه 
رسد به رقابت با حريفان قدر دنيا که تجهيزات شان در مقايسه با آنچه 
دوچرخه سواران ايران در اختيار دارند، تفاوتي از زمين تا آسمان داشته 
باشد؛ تفاوتي که طي سال هاي اخير نه فقط باعث افت دوچرخه سواري 
ايران شده که امكان رقابت را نيز از آنها گرفته است و ادامه راه مي تواند 

آنها را براي هميشه از مسير مسابقه دور و حتي بيرون کند!

اگر چه در برخي رش��ته ها به دليل نبود امكانات کافي ورزش��كاران بر 
تلاش خود مي افزايند و در برخي نيز چون قايقراني سرمربي تيم از آبرو و 
اعتبار خود براي گرفتن قايق از ساير کشورها خرج مي کند اما در برخي 
رشته ها چون بسكتبال با ويلچر کمبود امكانات به خوابيدن کار منتهي 
می شود. در اين گونه رشته ها خريد تجهيزات نو به چيزي شبيه معجزه 
مي ماند و تمام تقلاي ورزش��كاران و برخي مسئولان تنها براي تعمير و 
استاندارد سازي است؛ تلاشي که در نهايت هم نمي تواند فاصله قابل توجه 
ويلچرهاي ورزشكاران ايران را با همتايان خود در تيم هاي رقيب کاهش 
دهد. اوضاع در اين رشته گاه تا اندازه اي خراب است که مربيان صراحتاً 
از خالي بودن دست تيم ها براي تعمير ويلچرها در ليگ داخلي مي گويند 
و کار گاه به جايي مي رسد که کميته ملي پارالمپيك ناچار مي شود براي 
گرفتن گوشه کار دست به جيب شود؛ اتفاقي که در آستانه رقابت هاي 
پارالمپي��ك رخ داد و کميته پارالمپيك ايران ناچ��ار به پرداخت کمك 
300ميليون توماني براي تعمير و استاندارد سازي ويلچر اعضاي تيم ملي 

ايران شد، اما اين کمك ها درمانی مقطعي است نه چاره کار!
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  محمد نصراصفهاني*
تيراندازي رشته تجهيزات محور است و استفاده از تجهيزات 
به روز تأثير بسزايي در عملكرد تيراندازان دارد. خوشبختانه 
در تپانچه س��لاح هاي مان به روز ش��ده اما همانند س��اير 
تيراندازان مشكلات زيادي در تأمين مهمات داريم. بحث 
تحريم ها دسترس��ي ما را به مهمات خوب و مرغوب بسيار 
سخت کرده است. تجهيزات تيراندازي با يگان هاي نظامي 
مشترك است و تحريم هاي امريكا عليه کشورمان شامل اين 
رشته ورزشي هم می شود. به شدت از نظر تأمين فشنگ در 
مضيقه و محدوديت هستيم. در اردوهاي برون مرزي تلاش 
مي کنيم از طريق ش��رکت هاي س��ازنده سلاح، تجهيزات 
بچه ها را به روز کنيم. سلاح ها هر سه يا چهار سال يك بار 
بايد به روزرساني شود. تجهيزات اين رشته از آلياژ مرغوب 
توليد مي ش��وند و تنها در بحث دقت لوله اس��لحه کاهش 
مي يابد، اما بحث سيس��تم ماش��ه و قطعات فرسايشي در 
عملك��رد ورزش��كاران تأثيرگذارند. تلاش فدراس��يون بر 

تأمين مهم��ات لازم براي اردوهاي داخلي بوده و هس��ت. 
در اردوهاي خارج��ي در هانوفر آلمان نيز بخش��ي از اين 
کمبودها جبران مي ش��ود. نياز است حداقل سالي يكي دو 
اردوي خارجي در آلمان داشته باشيم. شرکت هاي سازنده 
سلاح در اين کشور هستند و در اردوهاي خارجي فرصت 
به روزرساني تجهيزات را پيدا مي کنيم. بخشي از کار ما به 
تجهيزات و مهمات مرغوب مربوط اس��ت، اما بخش ديگر 
به پشتكار و تلاش ملي پوشان برمي گردد. تيراندازان ما از 
جان و دل در اردوها زحمت مي کشند و باسختكوشي خود 
کمبودها را جبران مي کنند، تا حد زيادي نيز در اين مسئله 
موفق بوده ايم. تيراندازان ما با حريفاني رقابت  مي کنند که 
با وفور امكانات و تجهيزات روبه رو هستند، ولي بچه هاي ما 
با همين کمبودها عملكردشان بهتر از رقبا بوده است. تيم 
تپانچه ايران جزو سه تيم برتر جهان است و در هر رويدادي 

مدال تيمي جهاني را به دست آورده است. 
* سرمربي تيم ملي تپانچه

  افشين فرزام * 
در مس��ابقات مختلف با توجه به هزينه ه��اي جانبي اجاره 
قايق ها به صرفه تر از اس��تفاده از قايق هاي خودمان اس��ت. 
در واقع اين تنها کاري اس��ت که مي تواني��م انجام دهيم، 
منتها از يك سال پيش و پس از ترخيص قايق هايي که در 
گمرك مانده بود، فعلًا مشكلات مان حل شده است. اگر اين 
قايق ها نمي رسيد، تمرينات تيم ملي تعطيل مي شد چراکه 
قايق هاي قبلي فرسوده شده بودند. ملي پوشان اصلي در هر 
دو تيم بانوان و آقايان از قايق هاي جديد استفاده مي کنند. 
کش��ورهايي که در ورزش س��رمايه گذاري مي کنند، اصلًا 
بحثي به نام به روز کردن تجهيزات ندارند و اين مسئله مدام 
اتفاق مي افتد. ما قايق هاي چيني مي خريم، آنها قايق هاي 
درجه يك آلماني و ايتاليايي. با همان تجهيزات درجه يك هم 
در تورنمنت هايي که صدم ثانيه سرنوشت ساز است، شرکت 
مي کنند. س��رعت و مدل قايق ها در نتيجه قايقرانان تأثير 
مستقيم دارد. قايق هاي چيني اس��تاندارهاي لازم را دارند 

اما در حد برندهاي اروپايي نيستند. در رقابت هاي قهرماني 
جهان و بازي ه��اي المپيك توکيو به غي��ر از ما، هيچ قايق 
چيني را نمي ديديد. اين نشان دهنده اين است که قايق هاي 
آلماني و ايتاليايي سرعت و اس��تاندارد بالاتري دارند. تازه 
ما همين قايق چيني را اجاره کرديم. در قهرماني آسيا نيز 
چاره اي جز اجاره قايق نداش��تيم و براي هر قايق هزار دلار 
پرداخت کرديم. بحث تحريم ها، بودجه و مشكلات گمرکي 
براي مان دردسرساز شده بود. قايق هاي جديد چيني هستند 
و هر کدام نزديك 5هزار دلار قيمت دارند. موارد دست وپا 
گير جلوي پيشرفت قايقراني را مي گيرد و اگر در شش ماه 
بتوان به هدف رسيد، ما دو سه سال از هدف عقب مي مانيم. 
اينها دغدغه ورزشكاران ما هستند. کشورهاي صاحبنام فكر 
و زمان شان را روي چنين مس��ائلي نمي گذارند، ولي هنوز 
دغدغه قايق و تجهيزات را داشته و داريم. قاعدتاً رقباي ما با 

تمرکز بالا و آمادگي رواني به ميدان مي آيند. 
* سرمربي تيم ملي روئينگ

  محسن نجمي *
ويلچر جزء لاينفك رشته بس��كتبال با ويلچر است و بدون 
آن اي��ن ورزش امكانپذي��ر نيس��ت. ويلچرهاي ورزش��ي 
اس��تانداردهاي خاص خود را دارند و با ويلچرهاي معمولي 
و ارتوپديك نمي توان در مسابقات شرکت کرد. اندازه هاي 
رکاب، سايز و ارتفاع ويلچرها بايد با آيين نامه هاي بين المللي 
اين رشته همخواني داش��ته باش��د. در دهه های60 و 70 
ويلچرهاي خارجي خريداري ولي از اواخر دهه70 ويلچرهاي 
داخلي در تبريز ساخته شد. اين ويلچرها همچنان در کشور 
ساخته مي شود و يكي از توليدکنندگان داخلي محصولاتش 
را به کش��ورهايي از جمله ترکيه و عراق صادر مي کند. اين 
محصولات استاندارد هس��تند و با همين توليدات داخلي 
در بازي هاي پارالمپيك شرکت کرده ايم، البته ويلچرهاي 
خارجي را نيز در اختيار داريم. ويلچرهاي خارجي از جمله 
س��اخت ژاپن هم کيفيت بهتري دارند و هم قيمت بسيار 
بالايي. قاعدتاً براي مسابقات جهاني و پارالمپيك بهتر است از 
ويلچرهاي خارجي استفاده کنيم. ملي پوشان ما هميشه اين 

انتقاد را دارند که اگر ويلچر خارجي داشته باشند، نتايجي 
به مراتب بهتر کسب خواهند کرد. اس��تفاده از ويلچرهاي 
استاندارد در نتايج تيم تأثيرگذار است چراکه هم سبك ترند 
و هم از نظر کيفيت آليا ژ بهتر از نمونه های داخلي هستند. 
خريد هر ويلچر خارجي چيزي حدود 350 تا 400ميليون 
تومان هزينه روي دست مان مي گذارد. توليدکننده داخلي 
مش��ابه آنها را با قيمت 80 تا 100ميليون تومان مي سازد. 
نمي گويم ويلچرهاي داخل��ي دقيقاً مثل برندهاي خارجي 
هستند اما نزديك آنها هستند. از همه مهم تر بحث گراني 
تجهيزات است و اغلب هم نمي توانند از جيب هزينه کنند. 
در تيم  ملي نيز فدراسيون بخش��ي از هزينه ها را به صورت 
کمك هزينه به ملي پوشان پرداخت مي کند. تجهيزات را در 
اختيارشان قرار مي دهند ولي ويلچر را خود بچه ها مي خرند و 
از فدراسيون کمك هزينه مي گيرند، البته به تازگي با استفاده 
از حامي مالي در حال خريد 12ويلچر استاندارد داخلي براي 

تيم ملي بانوان براي حضور در بازي هاي هانگژو هستيم. 
* رئيس انجمن بسكتبال با ويلچر

  رسول هاشم كندي*
دوچرخه سواري رشته تجهيزات محور است و زيرساخت ها 
نيز در رشد و توسعه اين رشته تأثير بسزايي دارد. دوچرخه 
و اکسس��وري هاي مرتبط ابزار کار ورزش��كاران است که 
کمبودهاي زيادي از اين لحاظ داريم. در کنار اين مسئله، 
پيست سرپوش��يده چوبي مهم اس��ت که نداريم. در واقع 
علاوه بر تجهيزات به روز، زيرساخت هاي استاندارد را نيز در 
اختيار نداريم. اين کمبودها در وهله نخست ريشه در رشد 
اقتصادي جامعه دارد و نمي توان آن را انكار کرد. يك راه حل 
اين است که فدراس��يون مس��تقيماً براي خريد دوچرخه 
اقدام کند و به عقيده من بدترين روش محسوب مي شود. 
راه ديگر فعال کردن باشگاه هاست؛ با فعال شدن باشگاه ها 
تجهيزات به بدنه جامعه دوچرخه سواري تزريق مي شود. 
وقتي تيم هاي باشگاهي در مسابقات خارجي حضور فعال 
داشته باشند، مي توانند با جذب اسپانسرها هزينه هاي شان 
را تأمين کنند. قطعاً نداشتن تجهيزات لازم تأثير مستقيمي 
روي عملكرد دوچرخه سواران مي گذارد. بدون تجهيزات 

ورزش��كار هيچ کاري نمي تواند انجام دهد و موفق نخواهد 
ش��د. در ورزش حرفه اي امكانات س��خت افزاري در نتايج 
ورزشكاران به شدت تأثيرگذار است. چطور از يك ورزشكار 
حرفه اي انتظار داشته باشيم بدون امكانات عملكرد خوبي 
داشته باشد و در س��طح بين المللي بدرخشد؟ براي خريد 
هر دوچرخه اس��تاندارد بدون لوازم جانب��ي 10هزار يورو 
نياز اس��ت. برندهاي خارجي زيادي هستند که دوچرخه 
استاندارد توليد مي کنند اما اصل قضيه اين است که بودجه 
کافي در اختيار نداري��م. فعلًا که پول خري��د دوچرخه را 
نداريم اما اگر پول باشد، بحث واردات و گمرك هم مطرح 
خواهد بود. وظيفه تأمين دوچرخه ملي پوشان هم بر عهده 
باشگاه هاست و هم فدراسيون. ورزشكار اگر در باشگاهش 
فعال باشد و به مسابقات اعزام ش��ود، تجهيزات لازم را در 
اختيار دارد و بار فدراس��يون کمتر مي شود. براي برطرف 
کردن کمبودها همه بايد مسئوليت ش��ان را انجام دهند تا 

مشكلات ورزشكاران مان به حداقل برسد. 
*سرپرست فدراسيون دوچرخه سواري

 دسترسي
 به مهمات 
مرغوب سخت 
است

پرداخت 
 كمك هزينه 
 به جاي
 خريد ويلچر

 بودجه
خريد دوچرخه 

نداريم

 از قايق هاي
  چيني تا 

قايق هاي اجاره اي

شيوا نوروزی
  نگاه کارشناسان

پرونده
بررسی مشكلات و كمبود امكانات 

رشته های ورزشی

ورزشي

مدالآوران« «
لنگامكاناتبديهي

   كمبود امكانات و نبود  تجهيزات مناسب يكي از بزرگ ترين معضلات ورزش ايران است كه مسائل مالي
در كنار بي كفايتي مديران به آن دامن مي زند، به طوري كه گاه باعث مي ش�ود ورزشكاران ايران با تلاش 

بسيار تا پاي سكو هم بروند اما به دليل نداشتن تجهيزات كافي پاي شان به سكو نرسد!

 از اسلحه 
 و دوچرخه قديمی 
 تا قايق و 
كمان اجاره ای


